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هدفت هذه الدراسة إلى محاولة معرفة مصادر الضغط النفسي لدى عينة من المصابين بسرطان 
وق جوهرية بين الإناث والذكور المصابين الدم، وذلك من خلال الوقوف على ما إذا كانت هنا فر

دلالة إحصائية بين ، وفيما إذا كانت هناك فروق ذات بهذا المرض في مصادر الضغط النفسي
العوامل الداخلية والعوامل الخارجية المسببة للضغوط النفسية. وقد تم إجراء هذه الدراسة بتطبيق 

مريضا من مرضى سرطان الدم، تراوحت  24استبيان الضغوط النفسية على عينة مقصودة قوامها 
سنة. وقد تمثلت أهم الأساليب الإحصائية التي تم اعتمادها في متوسط  40و 20أعمارهم بين 
 .Pearson، ومعامل الارتباط الخطي لكارل بيرسون Mann-Whitney Uالرتب، اختبار 

ى عينة الإناث وقد أسفرت الدراسة عن وجود اختلاف في ترتيب مصادر الضغط النفسي لد
عنه لدى عينة الذكور من المصابين بسرطان الدم، على الرغم من غياب الفروق الدالة إحصائيا بين 

ولي بما تشمله من ضغوط مسؤ -المهنية  العينتين في مصادر الضغط النفسي؛ إذ تشكل الضغوط
تل الضغوط أبرز مصادر الضغط النفسي لدى عينة الذكور، في حين تح -وزملاء وطبيعة العمل

الناتجة عن كل من الانفعالات السلبية والاتجاه السلبي نحو الحياة والحالة الصحية المراتب الأولى 
 في مصادر الضغط النفسي لدى عينة الإناث.

Abstract:  

The purpose of this study is to find out the sources of stress among a sample of 

people with leukemia, and that by standing on whether they are statistically 

significant differences between males and females infected with the disease in the 

sources of stress, and whether there were statistically significant differences between 

internal and external factors of psychological pressure. The study was conducted 

applying psychological pressure on the questionnaire sample of 24 patients with blood 

cancer, aged between 20 and 40. The most important statistical methods that have 

been adopted in the average level, the Mann-Whitney U test, and the correlation 

coefficient for linear Carl Pearson. The study shows that there is a difference in the 

order of the sources of stress among a sample of female from a sample of male 

patients with blood cancer, despite the absence of statistical differences in the source 

of stress. career pressure which includes pressure from officials, colleagues and the 

nature of work - the most prominent sources of stress in the male sample, while 

occupies resulting from each of the negative emotions and negative trend towards life 

and the health status is  the sources of stress among a female sample.
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